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 AKADEMICKÝ SENÁT 

  

  

V Praze dne 7. března 2024 

UKPF/132380/2024 

Zápis z 11. zasedání Akademického senátu Právnické fakulty Univerzity Karlovy 

konaného dne 7. března 2024 

Přítomni:     Beran, Kudrna, Richter, Říha, Sedláček, Staša, Brída, Gangur, Chmela, Nedzbala, 

Stoilov, Vítovec, Vráblíková, Wenkeová 

Omluveni:  Hurychová*, Sobotka, Šustek, Urban*, Vyskočilová, Milichovský*, Linzer 

                         * sledovali průběh zasedání on-line 

Hosté:  Boháč, Chromá, Sojka, Honusková, Antoš, Dušek 

Zasedání, které se konalo v prezenční formě v místnosti č. 117, zahájil kol. dr. Staša. Konstatoval, že 

senát je usnášeníschopný, neboť je přítomno alespoň 6 akademických pracovníků a alespoň 5 

studentů. 

Kol. dr. Staša dále uvedl, že do návrhu zápisu z 10. zasedání AS PF UK byly zapracovány došlé 

připomínky. Další připomínky nikdo nevznesl. Zápis z 10. zasedání AS PF UK byl schválen tichým 

souhlasem. 

Kol. dr. Staša upozornil, že vzhledem k hraniční účasti na zasedání a po projednání s předkladatelem 

návrhu jednotlivých bodů programu doporučuje upravit pořadí jejich projednávání, a to: 

1. Plán realizace Strategického záměru PF UK na rok 2024 

2. Podmínky pro přijetí ke studiu do magisterského studijního programu „Právo a právní 

věda“ pro AR 2025/2026 

3. Podmínky programu celoživotního vzdělávání pro AR rok 2024/2025 

4. Změna názvu fakultního pracoviště 

5. Prezentace opatření ke zlepšení studijní úspěšnosti 

6. Vyhodnocení ankety „Jakou chcete fakultu?“ 

7. Sdělení děkana a informace z AS UK 

8. Různé 

Takto upravený návrh programu byl jednomyslně schválen. 

1. Plán realizace Strategického záměru PF UK na rok 2024 

Kol. dr. Staša uvedl tento bod a předal slovo prof. Boháčovi, který informoval, že tento plán na rok 

2024 navazuje na strategický záměr fakulty 2021-2025. Obsahuje specifické cíle, na které se fakulta 



Stránka 2 z 5 

 

chce zaměřit v roce 2024. Zmínil 6 hlavních priorit plánu, které považuje za nejdůležitější:  

- zajištění financování fakulty, odměňování a karierní řád,  

- magisterský studijní program v angličtině,  

- stávající magisterský program - studijní úspěšnost, závěrečné práce, umělá inteligence 

- reforma doktorského studia, 

- podávání žádostí ve významných grantových projektech, 

- investiční akce fasáda a okna. 

V rozpravě nikdo nevystoupil. 

 

Usnesení č. 11/1: 

„Akademický senát schvaluje Plán realizace strategického záměru fakulty na rok 2024.” 

(14 pro, 0 proti, 0 zdrž.) 

2. Podmínky pro přijetí ke studiu do magisterského studijního programu „Právo a právní 

věda“ pro AR 2025/2026 

Kol. dr. Staša uvedl tento bod a předal slovo prof. Boháčovi, který uvedl, že dokument ohledně 

podmínek přijetí je věcně shodný s podmínkami pro přijetí z minulého roku.  Jsou zde pouze 2 věcné 

změny, a to zvýšení počtu přijímaných studentů do magisterského studijního programu na 750 

a zrušení bonifikace za maturitní zkoušku s vyznamenáním. Doc. Chromá v rámci rozpravy ohledně 

zrušení bonifikace za maturitní zkoušku informovala, že na fakultu každoročně přichází spousta 

uchazečů s International Baccalaureate diploma. Tento diplom neobsahuje „prospěl s vyznamenáním“ 

jako maturitní zkouška, i přes to, že student mohl mít naprosto skvělé známky nebo hodnocení. Střední 

školy na seznamu Ministerstva školství udělující tento diplom mají na maturitním vysvědčení pouze 

jedinou známku, a to známku z českého jazyka. Střední školy, které ale nejsou na seznamu 

Ministerstva školství nemají na maturitním vysvědčení žádnou známku a uchazeči tak bonifikaci 

získat nemůžou. Další problém spatřuje v nesouladu maturitních vysvědčení na různých středních 

školách, protože se nejedná o plně standardizovanou zkoušku. Nepovažuje proto za správné tento 

parametr bonifikovat. Kol. dr. Sedláček se následně dotazoval, proč se počet přijímaných zvýšil právě 

na číslo 750. Prof. Boháč informoval, že cílem je snížit počet účastníků v programu CŽV a o tento 

počet navýšit počet přijímaných studentů do magisterského studijního programu, což odpovídá 

navýšení počtu na 750.   

Usnesení č. 11/2: 

„AS PF UK schvaluje podmínky pro přijetí ke studiu do magisterského studijního programu 

Právo a právní věda pro akademický rok 2025/26.” 

(14 pro, 0 proti, 0 zdrž.) 

3. Podmínky programu celoživotního vzdělávání pro AR rok 2024/2025 

Kol. dr. Staša uvedl tento bod a předal slovo prof. Boháčovi, který informoval, že tento dokument 

ohledně podmínek programu CŽV je shodný s podmínkami z minulého roku. Do dokumentu byl navíc 

doplněn spodní limit počtu bodů ze SCIO. Do programu CŽV by tak nově mohli být zařazeni pouze 

uchazeči, jejichž bodový zisk v přijímacím řízení není nižší než 70 % minimální bodové hranice pro 

přijetí do magisterského studijního programu. Cílem této novinky je zvýšit úroveň přijímaných 
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uchazečů. Po diskusi bylo dohodnuto, že se do dokumentu v části A. bodu 3. na konci prvního 

odstavce připojí věta: „Děkan dále může vyhlásit maximální počet účastníků zařazených do 

programu.“.  Současné předpisy umožňují velikou flexibilitu v určování počtu účastníků programu 

CŽV. Kol. prof. Beran v rámci rozpravy uvedl, že momentálně program CŽV fakultě přináší 

4,5 milionů Kč ročně a nyní je to v plánu vyměnit za 18 milionů Kč v průběhu 4 let, přičemž není jisté, 

zda těchto 18 milionů Kč fakulta získá. Považuje tuto spekulaci za určité finanční riziko, protože nikdo 

neví, kolik studentů se nakonec ke studiu zapíše. Prof. Boháč upozornil, že nyní nastavená hranice 

počtu přijímaných pro rok 2024/2025 bude 700 a ne 750. Hranice 750 přijímaných bude platit až 

v akademickém roce 2025/2026. Většinou se zapíše zhruba o 100 méně studujících, než je stanovená 

hranice. Po zápisu uchazečů se stanoví bodová hranice na program CŽV a může se také provést 

snížení bodové hranice pro přijetí do magisterského studijního programu. Je pravdou, že z finančního 

hlediska se opatření plně projeví až v dalších letech. Kol. prof. Beran dále vyjádřil pochybnosti, zda 

zpřísněním podmínek pro uchazeče programu CŽV nedojde k omezení celkového počtu přijatých 

studentů. Prof. Boháč uvedl, že fakulta přijde pouze o uchazeče, kteří jsou pod hranicí 70 %. Mgr. 

Sojka následně doplnil, že současné změny v programu CŽV neovlivní tolik letošní rok, protože se 

příjmy z programu CŽV časově rozlišují. Další pokles financí by se objevil případně až v roce 2025. 

Kol. prof. Beran upozornil, že snížení bodové hranice pro přijetí v minulosti ještě nikdy neproběhlo 

a neví se, co konkrétně snížení přinese. 

Usnesení č. 11/3: 

„AS PF UK vyjadřuje souhlasné stanovisko k upravenému návrhu* Podmínek programu 

celoživotního vzdělávání pro akademický rok 2024/2025. 

*V části A. bodu 3. se na konci prvního odstavce připojuje věta: „Děkan dále může vyhlásit 

maximální počet účastníků zařazených do programu.“  

(14 pro, 0 proti, 0 zdrž.) 

 

4. Změna názvu fakultního pracoviště  

Kol. dr. Staša uvedl tento bod a předal slovo prof. Boháčovi, který informoval o záměru změny 

názvu Katedry národního hospodářství na Katedru ekonomie a empirických právních studií. Návrh 

poté blíže prezentoval vedoucí katedry doc. Dušek. Uvedl, že samotné přejmenování katedry završuje 

víceleté reformní úsilí její proměny.  Současný název katedry označil za archaický, odpovídající 

zaměření pracoviště v minulosti. Zmínil se rovněž o personálním složením katedry, inovacích ve 

výuce a aktivitě v grantových programech.   

V průběhu projednávání tohoto bodu programu ztratil senát způsobilost se usnášet (viz čl. 5 odst. 1 

Jednacího řádu AS PF UK) a jeho zasedání bylo ukončeno. Přítomní členové senátu pokračovali 

v neformální debatě.  

--- 

Záznam neformální debaty: 

A. Pokračování k bodu o změně názvu fakultního pracoviště  

Kol. dr. Richter považuje za smysluplné katedru přejmenovat, ale zároveň tento nový název považuje 

za přiznání přesahu katedry do všech oborů práva. To vzbuzuje jisté otázky ohledně koncepce vnitřní 
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organizace fakulty. Může to podle jeho názoru vytvářet zmatek ohledně zařazení akademického 

pracovníka a jeho konkrétní činnosti na katedru dle svého názvu. Prof. Boháč uvedl, že není 

vyloučeno, aby akademický pracovník přesahoval svou činností i do více oborů na více katedrách. 

Kol. dr. Richter doplnil, že nemá problém s přesahem akademických pracovníků do různých oborů, 

ale otázka vnitřní organizace fakulty je přeci něco úplně jiného. Je to nyní příležitost si vyjasnit 

koncepci vnitřní organizace pracovišť fakulty. Pokládá otázku, zda se touto formulací nového názvu 

katedry snaží vedení fakulty říct, že na této katedře plánuje vytvářet z hlediska stávajících vědeckých 

kritérií jakési “centrum excelence”, či jaký vlastně má být vztah k ostatním katedrám. Pokud ano, lze 

v tom vidět nepopiratelné výhody i nevýhody, ale pak lze těžko klást stejné nároky na ostatní katedry, 

které budou čelit fenoménu známému jako “brain drain”, který bude umocňován tím, že jejich členové 

musí zajistit i méně vědecky ceněné činnosti související s péčí o ten který obor. Každopádně je vhodné 

si říct, jaká je vlastně koncepční představa vedení fakulty za tímto návrhem přejmenování, protože 

navrhovaný název jde výrazně nad rámec dosavadního názvu. Nejde přitom jen o metodologii 

organizační struktury a výkaznictví kateder, ale též o otázku péče fakulty o jednotlivé obory, tj. též 

o otázku vhodné míry intenzity kontaktu pracovníků s kmenovým oborem, v němž vykonávají 

vědeckou činnost. Kol. Vítovec dále v rozpravě uvedl, že vnímá pozitivně pokud si student může na 

daný předmět vybrat i jiného učitele, který nepůsobí přímo na dané katedře. Ze své zkušenosti ze 

studia v zahraničí je v současné době trendem předměty spíše propojovat. Doc. Dušek uvedl, že je 

rozhodně vítáno přijít diskutovat nebo se podílet na vědecké činnosti napříč katedrami. Prof. Boháč 

doplnil, že podporuje případný vznik center excelence a určitého výzkumu, a je možné taková centra 

zřízovat s tím, že je nutné vždy mít vyjasněný vztah takového centra ke stávajícím pracovištím.  

B. K bodu o prezentaci opatření ke zlepšení studijní úspěšnosti  

V rámci neformální rozpravy dále prof. Boháč představil prezentaci obsahující opatření ke zlepšení 

studijní úspěšnosti. Nejprve vysvětlil rozdíl v pojmech graduation rate a studijní úspěšnost. Studijní 

úspěšnost představuje podíl počtu absolventů z počtu zapsaných. Dle požadavků Ministerstva školství 

a univerzity je cílem mít studijní úspěšnost co nejvyšší. Graduation rate představuje podíl počtu 

absolventů z počtu zapsaných, ale počítají se pouze ti absolventi, kteří dokončili studium ve standartní 

době studia zvýšené o jeden rok a naopak se nepočítají ti, kteří ukončí studium do jednoho roku. 

Graduation rate má následně vliv na objem peněžních prostředků poskytovaných fakultě. Dále 

prezenzoval financovatelný počet přepočtených studií, financovatelný počet normativních studií, 

rozdělení fixní části příspěvku na vzdělávací a tvůrčí činnost a aktuální data podílu příspěvku A+K/ 

počet studujících a jeho přepokládaný budoucí vývoj. Prezentoval také klady a zápory programu CŽV, 

další opatření pro akademický rok 2023/2024 a možná další opatření do budoucna. Kol. prof. Beran 

v souvislosti s diskusí ohledně počtu přijímaných studentů a možných obav uvedl, že fakulta 

v minulosti zvládla přijmout až 800 studentů do prvního ročníku. Kol. Stoilov v souvislosti s vyšším 

počtem přijímaných studentů vyjádřil obavy kvůli možné snížení kvality seminární výuky. 

Prof. Boháč uvedl, že změny v přijímacím řízení mají primárně za cíl přijímat studující s co nejvyšším 

počet bodů ze SCIO a zároveň snižovat počet přijímaných účastníků programu CŽV. Doc. Chromá 

informovala, že podle letošního počtu přihlášek zájem o studium na PF UK vzrostl. Jako další opatření 

v rámci zlepšení studijní úspěšnosti prof. Boháč prezentoval možnost podmínit uznání kontroly studia 

předmětů absolvovaných na PF UK známkou výborně. Kol. Vráblíková toto opatření považuje za 

problematické. Závěrem prof. Boháč prezentoval data v souvislosti se studijními kruhy a podpořil 

jejich možné rozšíření. Studenti dle dat mají v studijních kruzích vyšší studijní úspěšnost. 

--- 

Projednání bodu 4. schváleného programu bude dokončeno na příštím zasedání, body 6. a 7. 

schváleného programu budou zařazeny na program příštího zasedání. 
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Zapsal: Míka 

Schválil: Staša 

Tato verze zápisu bude předložena ke schválení senátu ke schválení na zasedání plánovaném na  

4. dubna 2024. 


